
Državna skupščina UJU v Skoplju. 
Izredno burna skupščina. — Vzroki niso resnejšega in širšega zna
čaja. — Odpor ima la interni značaj med srbskimi tovariši. — Odno
šajl med poverjeništvi so ostali dobri in prijateljski. — Odseki, v 
katerih so delali zastopniki vseh poverjeništev v najlepši harmoniji, 
so izvršili mnogo pozitivnega in dali upravi Potrebne direktiv^ 

glede stališč in zahtev učiteljstva. 
Zopet smo natlačili najpotrebnejše v 

kovčege in sedli na vlak, da pohitimo, kas 
mor nas kliče stanovska samozavest. To* 
krat je stala pred nami silna razdalja — 
odhajali smo v carsko Skoplje v Južno Sr* 
bij o, recite Macedonijo. 

Vročina, suša, prah, bojazen pred ne* 
prijetnostimi dolge vožnje, vse to nam je 
rojilo po glavi. 

Toda ljubeznivost ljubljanskega ravna* 
teljstva državnih železnic nam je odvzela 
že v sredo 17. t. m. polovico skrbi. 

Udobni »Pullman«, v katerega smo 
vstopili, da nas popelje na jug, nam je pre* 
gnal slabe misli in vožnja v Skoplje in nazaj 
je bila za nas kaj prijetna izprememba 
našega drugače precej enoličnega poletova* 
nja. Vsa čast našemu poverjeništvu, da nam 
je poskrbelo to udobnost, a hvala tudi onim 
g. železniškim uradnikom in uslužbencem, 
ki so nam bili med potjo tako uslužni, da 
smo brez incidentov prepotovali vso dol* 
progo tja in nazaj. 

Tovarišem drugih društev pa hodi *Q v 
pouk, da mora človek doma poskrbeti za 
komoditeto in da ni treba potem med potjo 
stresati sitnosti nad tovariši(icami), ki so si 
znali pomagati. 

Toda dovolj o vagonu. 
Brzovlak je sopihal proti jugu in v če* 

trtek 18. t. m. točno ob 1119 smo bili v 
Skoplju. Na postaji razdelitev na hotele in 
drugam, pa hajdi v mesto. 

Utis na nas srednje dober — potem h 
kosilu. 

SEJA GLAVNEGA ODBORA. 
Popoldne se je že vršila seja Glavnega 

odbora, nato sestanek z delegati v Sokol* 
skem domu. Pri teh sestankih je bil izdelan 
program dela za skupščino, bili so izvoljeni 
razni odseki itd. 

OTVORITEV GLAVNEGA ZBORO« 
VANJA. 

Drugega dne v petek 19. avgusta je bila 
ob 9. uri dopoldne otvorjena glavna skup* 
ščina. 

Udeležba je bila jako velika, posebno 
iz Južne Srbije je bilo učiteljstvo v jako ve* 
likem številu udeleženo. Vseh udeležencev 
je bilo nad 3000, od teh 306 delegatov, ki so 
zastopali 169 učiteljskih društev iz cele 
države. 

Predsednik tov. Vlada Petrovič jo je 
otvoril z nagovorom, v katerem je obuja! v 
nas zgodovinske reminiscence, povdarjal 
pomen Skopi j a, carske prestolice Dušana 
Silnega in prehajal v sedanjost. 

V nadaljnjem je omenjal vojno dobo, 
dobo topov in današnjo dobo mirnega kul* 
turnega razvoja. 

»Danes so tu zbrani učitelji,« vzklikne 
in omenja njih visoko kulturno misijo, nji* 
hovo ljubezen do domovine, do naroda in 
do krajev, v katerih žive. 

»S trpljenjem tukajšnjega naroda je 
tesno zvezano učiteljstvo,« nadaljuje, »na 
stotine je imen učiteljev, ki so se tu odli* 
kovali.« 

Nato našteva imena nekaterih junakov, 
ki so padli za narod in za našo svobodo. 

Učitelj je žrtvoval vse za svobodo in 
za veličino naroda. 

»Mrtvim hvala, živim hvala.« 
Omenja polaganje računa o delu odbo* 

rov. Več dela, več podpore pričakuje od 
učiteljstva. 

Pri tem pa rabimo sloge, strankarstvo 
proč od nas! Edino ta politika je za nas. 
Del naših tovarišev je, ki so politično proč 
od nas. Vsi bi morali pod eno streho. 

Našteva nekoliko del upravnega odbora 
in pravi, da so delali le za dobro šole in 
učiteljstva. 

Otvarja sedmo državno skupščino in 
pozdravlja vse udeležence, upajoč, da bo 
naše delo uspešno. 

Njegovim prisrčnim besedam sledi bu= 
ren aplavz. 

Pozdravi. 
Nato se spominja Njeg. Veličanstva in 

predlaga vdanostno brzojavko, ki se od* 
pošlje na Bled. 

Temu slede pozdravi gostom. 

Najprej predstavlja g. velikega župana 
skopi jamske oblasti kot velikega prijatelja 
učiteljstva. Pozdravlja odposlanca ministr* 
stva prosvete, pomočnika komandanta me* 
sta, upravitelja' učiteljišča, predsednika 
mestne občine. 

Omenja, da se nahaja med nami tova* 
rišica Božena Kralova iz Prage, zastopnica 
Čehoslovakov. 

Pozdravlja urednika »Narodnega Dje* 
la«, zastopnico narodnega ženskega Saveza 
in slednjič novinarje. 

Učiteljstvo je posebno zastopnico slo* 
vaškega učiteljstva burno pozdravljalo. 

Nato čita došle brzojavne in pismene* 
pozdrave raznih korporacij. 

V proslavo skupščine je izdalo »Na* 
rodno Djelo« slavnostno brošuro z več 
slikami. V brošuri so tudi sestavki dr. Brežs 
nika in Pavla Flereta o slovenskem šolstvu 
in pedagoškem gibanju. »Narodno Djelo« 
je tudi zelo okusno opremilo dvorano So* 
kolskega doma z raznimi nacionalnimi deli 
in slikami. 

Urednik »Narodnega Djela« Peter Pe= 
trovič se oglasi k besedi in čita govor, v 
katerem nas pozdravlja in ugotavlja, da je 
učitelj pri nas najvažnejši delavec pri zida* 
nju države. Učitelji so nosilci nacionalne 
kulture, ki jih čaka še velika naloga. Država 
počiva na prosveti. 

Volitve odsekov in zapisnikarjev. 
Temu slede volitve raznih odsekov. Iz* 

voljeni so vsi po sporazumu prejšnjega dne 
soglasno. 

Odseki so popoldne podrobno priprav* 
Ijali predloge za naslednjii dan skupščine. V 
odseke so bili izbrani od slovenske delega* 
cije tov. A n t o n S k a l a , v odsek za pra* 
vila, J o s i p R i b i č i č v odsek za glavno 
poročilo, D u š a n š e s t a n v odsek za 
predloge, L j u d e v i k M u s e k v gospo* 
darski odsek, J o s ii p K o b a 1 v verifikacij* 
ski odsek in J a n k o P o l a k v odsek za 
teme. 

Ravno tako izvoli skupščina zapisni* 
karje od slovenskih delegatov tov. A n t o n 
M e r v i č , J o s. T r p i n , I. M a l e n š k o * 
v a in C i r i l H o č e v a r . 

Slediti bi moralo poročilo glavnega in 
nadzornega odbora. Toda na predsednikov 
predlog je to preneseno na drugi dan, da ga 
lahko prej prouči v to izvoljeni odsek. 

Isto se zgodi s proračunom Udruženja 
za 1927./28. leto. Odkazan je soglasno fi* 
nančnemu odboru. 

Predlogi so odkazani odsekom. 
Poročila verifikacijskega odbora ni bi* 

lo. Ravno tako je bila skupščina zadovolj* 
na, da sta odpadla na predsednikov pred* 
log oba referata, ker sta bila že natisnjena 
v »Narodni Prosveti«. 

Nato govori predsednik o izletih, orne* 
nja banket, ki bo naslednjega dne. Prapo* 
•roča dela, ki so izdana v našo počastitev. 

Tedaj je prišel med nas še en zastop* 
nik armade, ki ga predsednik toplo pozdra* 
vi, skupščina pa vzklika »Živela vojska!« 

Za zvečer napoveduje še tovariški se« 
stanek. 

Nacionalni delavec iz bivšega turškega 
carstva. 

Tov. Stojan Kapetanovič je predstavil 
N i k o l a D i v l j a k o v i č a , učitelja, sta« 
rega četnika, ki so ga Bolgari mučili in po* 
vedal sledeče: Kot bivši predsednik srbske 
narodne organizacije v Turčiji predstav* 
ljam Vam bivšega učitelja in četnika iz 
Turčije, ki je fizična žrtev bolgarskih na* 
silstev, ki so mu izruvali jezik, a moralna 
žrtev naše državne administracije. Čeravno 
je fizično in umsko pohabljenec, vendar ni 
smatrala država za potrebno urediti njego* 
vega vprašanja vsaj tako, da (bi mogel živeti 
kot človek. Vsega skupaj prejema samo 
100 dinarjev invalidnine, a s tem mora 
vzdržavati sebe, ženo in sina. Zato se ob* 
raca na vse s prošnjo, da mu obljubijo za* 
vzeti se za tega nesrečnika. 

Na grobu neznanega junaka. 
Predsednik je zaključil predpoldansko 

zborovanje in pozval vse učiteljstvo, da se 
udeleži sprevoda k spomeniku neznanega 
junaka. Velika povorka nad 2000 učitelj* 
stva Srbov, Hrvatov in Slovencev je krenila 
z vojaško godbo na čelu do spomenika ne* 
znanega junaka. Tu so že čakali zastopniki 
oblastev in predsedništvo skupščine. Štijji 
učiteljice, ki so bile na čelu povorke, so 
položile pred spomenik krasen venec. Pred 
spomenikom je govoril v imenu UJU tov. 
Skavič, poverjenik UJU iz Zagreba, sle* 
deče: . .. 

Bratje in sestre, pod vodstvom velike 
ideje edinstva naroda in pod vodstvom ve* 
like ljubezni do bodočnosti našega naroda, 
smo se zbrali mi narodni učitelji v mestu 
velikega Dušana, da se pogovorimo, kako 
bode naše delo najplodnejše za srečo in 
napredek naše velike domovine. Naše delo 
pa ne bi bilo popolno, če se ne bi poklonili 
onim vojnim velikanom, ki so bolj ljubili 
bodočnost nego sedanjost, in ki so vzidali 
svoja življenja in kosti v temelje naše ve* 
like domovine.« 

Po tej nacionalni manifestaciji so odšli 
odsekovi člani takoj na delo in so skoraj 

vsi odseki zborovali nepretrgoma do večeru. 
Materija! in predlogi, ki so ga pripravili 
odseki, je bil jako stvaren in plodovit ter 
so, z njim dane odboru vse direktive. 

DRUGI DAN GLAVNEGA ZBORO* 
VANJA. 

V soboto 20. t. m. so prišla na vrsto 
poročila odsekov. 

Prvi odsek je podal mišljenje o poro* 
čilu o delovanju Glavnega in Izvršnega od* 
bora, ki je bilo predloženo skupščini tiskaš 
no, odsek izraža hvalo odboru in predlaga 
skupščini, da sprejme poročilo — povdar* 
jajoč uspehe Izvršnega odbora. 

Izrazi pa splošno željo, da odslej dalje 
Glavni odbor tiska svoje poročilo in ga 
razpošlje vsaj 10 dni pred skupščino dru* 
štvom, da se o njem potem razpravlja. 

Iz tiskanega letnega poročila UJU o 
delu UJU posnemamo sledeče: 

DELOVANJE UJU V POSLOVNEM 
LETU 1926. 27. IN VAŽNEJŠI DOGODKI 

V PROSVETI. 
(Iz poročila, ki ga je podal Izvršni odbor v 

»Izveštaju«.) 

Pregled članstva UJU. 
Na koncu tek. upravnega leta je štelo 

Udruženje 12.965 članov in članic, t. j . po« 
rastek 511 članov napram letu 1925./26. 
Vsega skupaj ima Udruženje 258 okrajnih 
učiteljskih društev, t. j . 25 društev več, ka« 
kor lansko leto. 

Poedina poverjeništva imajo sledeče 
število članstva: poverjeništvo Beograd ima 
sedaj 6623 članov, t. j . 143 članov več kakor 
lansko leto ter 134 okrajnih društev, pri ka* 
terih ima zaznamovati v letošnjem letu 
ustanovitev 14 novih društev. Poverjeništvo 
Zagreb ima 2024 članov, t. j . 16 članov 
manj kakor lansko leto, in ima 52 sreskih 
društev s prirastkom štirih v prošlem letu. 
Poverjeništvo Ljubljana obsega 32 okrajnih 
učiteljskih društev z 2717 člani, t. j . 393 no* 
vih plačujočih članov v tekočem letu. Po* 
verjeništvo Sarajevo ima 24 sreskih dru* 
štev, od katerih je 5 novih v tekočem letu 
ter 863 članov s prirastkom 16 članov v te* 
kočem letu. Poverjeništvo Split ima 15 
okrajnih učiteljskih društev, v tekočem letu 
2 novi ter 738 članov, t. j . za 159 članov 
manj od prošlega leta. 

DELOVANJE POEDINIH POVERJENI« 
ŠTEV UJU. 

Poverjeništvo UJU Beograd 
je v tekočem letu posvečalo posebno paž* 
njo organizaciji in je obnavljalo stara ter 
formiralo nova sreska društva na svojem 
teritoriju, zato se je dvignilo za 14 novih 
društev. Uprava poverjeništva je bila z 
okrožnicami v vednem kontaktu s svojimi 
društvi ter jim je dajala navodila za delo* 
vanje in je zasliševala svoja društva tudi 
glede mišljenja v poedinih vprašanjih. 

Poverjeništvo je ustanovilo podporni 
fond, ki ima 18.780 Din gotovine. 

V humanem oziru je delovalo na dkre* 
pitvi fonda za učiteljsko siročad. Iz istega 
je v Božiču in Veliki noči naklonilo učitelj* 
skim sirotam podpore v znesku 67.750 Din. 
Delovalo je na to, da se urede penzije pro* 
svetno=kulturnim delavcem v Južni Srbiji 
in se jim do reguliranja penzije daje vsaj 
izredna pomoč. Na intervencijo poverjeni* 
štva UJU je ministrstvo prosvete pomagalo 
18 takim družinam z vsoto 58.000 Din. 

V materijalnem oziru je poverjeništvo 
delovalo z zbiranjem prispevkov za zida« 
nje Učiteljskega doma. V tekočem letu je 
zbralo 50.939 Din, da je narastel fond za 
zidanje doma na 658.633 Din. 

V pogledu zaščite osebnTh interesov 
učiteljstva in šolstva je uprava poverjeni* 
štva cesto intervenirala pri prosvetni obla* 
sti v vseh skupnih zadevah in tudi v vseh 
zadevah, v katerih so se obračali do pover* 
jeništva poedinci ali učiteljska društva. 

V pogledu donošenja zakonov in zako« 
nitih odredb je sodelovalo z Izvršnim odbo* 
rom pri pretresanju projekta zakona o na* 
rodnih šolah. Poverjeništvo je posebno na* 
stopilo proti praksi, da ise učiteljstvo pre* 
mešča in nastavlja po čl. 71. uradniškega 
zakona. Zastopalo je stališče, da se učitelj* 
stvo disciplinsko kaznuje in zaslišuje po 
določbah uradniškega zakona in ne s po* 
sebno uredbo. 

Glede tiska je omeniti, da je izdajalo 
svoj mesečni ilustrovani mladinski list »Zo* 
rica«, ki izhaja že peto leto. 

V svojem Učiteljskem Domu je vzdr* 
zevalo penzijonat za učiteljsko deco, ki se 
šola v Beogradu. V penzijonatu je bilo 36 
deklic in 44 dečkov. Brezplačno jih je spre* 
jelo poverjeništvo dvoje, a z brezplačnim 
stanovanjem 14.. Vsi so imeli v penzijonatu 
stanovanje z razsvetljavo, kurjavo, pranjem 
perila, hrano, učilnico za dnevno delo, 
zdravnika in ambulančno pomoč za lažje 
obolelosti. 

Nadaljevalo se je delo za izpopolnitev 
in ureditev šolskega muzeja Jovana Gavri* 
loviča, ki ga vzdržuje poverjeništvo. 

V svrho okrepitve delovanja učitelj« 
skega naraščaja na raznih učiteljiščih, po* 
sebno v pogledu proučavanja poedinih vpra* 
sanj glede pouka, šolstva, narodnega živ* 
Ijenja itd. v poedinih oblastih je poverje* 
ništvo razdelilo na deset učiteljišč vsoto 
5000 Din za učiteljiščnike, ki bodo izdelali 
najboljši referat v zamišljenih pogledih ob 
priliki proslave sv. Save. 

Poverjeništvo je priredilo od 15. av* 
gusta do 15 septembra 1927 pedagoški te« 
čaj, v katerega je bilo sprejetih 62 učiteljev 
in učiteljic iz vseh krajev kraljevine. 

Poverjeništvo UJU Zagreb. 
Poverjeništvo UJU Zagreb se je mo* 

ralo v tekočem letu v prvi vrsti baviti z re« 
paracijami premščanj, ki so se izvršila v 
letu 1925./26. Ta premeščanja so zelo nepo* 
voljno vplivala na člane Udruženja, tako 
da so isti pričeli izgubljati vero v silo in 
potrebo naše stanovske organizacije. Na* 
loga poverjeništva v prošlem poslovnem 
letu je bila v prvi vrsti v tem, da zadovolji 
članstvo v tem pogledu in se posluži vseh 
dopuščenih sredstev, da pomaga svojim 
članom. Sprva je poverjeništvo samo s 
skepso gledalo na uspeh svojega dela, a 
končno je vendar doseglo toliko, da se je 
vzidržalo število članstva v organizaciji do* 
mala na isti višini, kakor v prošlem letu. 
Članstvo ni klonilo pred premeščanjem in 
tudi ni izgubilo vere v moč in vrednost svo« 
je organizacije. V tem pogledu je bil v ve* 
liko oporo poverjeništvu Izvršni odbor v 
Beogradu, posebno njegov predsednik, ki 
se je odločno in z vso vnemo potezal za 
pravice članstva. Sreska društva so v tem 
pogledu tudi storila svojo dolžnost in so 
vzdrževala članstvo na višini. 

Poverjeništvo je imelo redne mesečne 
seje ožjega sosveta ter 4. julija 1927 tudi 
sejo širjega sosveta in Vi. pokrajinsko 
skupščino. 

Ožji sosvet je reševal vprašanja, ki se 
nanašajo na razvoj organizacije ter ona, ki 
so jih prednašali poedini člani in sreska 
društva. Predvsem je bilo aktualno vpra* 
sanje uredbe o oblastnih 'in krajevnih šol* 
skih odborih, o disciplinskih sodiščih, o 
učnem načrtu, o šolskem zakonu, o novih 
pravilih UJU, s katerimi vprašanji se je v 
prvi vrsti bavilo poverjeništvo. 

Mnogo si je prizadevalo, da vstopijo v 
Udruženje vsi oni uSltelji in učiteljice, ki 
so bili do sedaj izven njega. 

Dočim so člani, ki so bili prej člani 
Saveza Hrvatskih Učiteljskih Društava, bili 
prej odločni nasprotniki naše organizacije, 
so pričeli sedaj spoznavati, da njihova pa« 
sivnost in osamljenost ni na korist stanu. 
5 tem v zvezi so pričeli iskati načina, kako 
bi vstopili v našo edinstveno organizacijo. 
Četudi to vprašanje še ni popolnoma reali* 
zirano, znači to korak naprej k zbližanju 
in skupnemu delu. Tekom tekočega leta so 
se vodili neobvezni dogovori med poedini* 
mi člani poverjeništva in vodilnimi člani 
izven Udruženja v pogledu, kako bi se da* 
lo rešiti to vprašanje. 

Poverjeništvo UJU Ljubljana. 
V tem pogledu je »Učiteljski Tovariš« 

prine*sel obširno poročilo ob priliki pokra* 
jinske skupščine, zato ga tu opuščamo. 

Poverjeništvo UJU Sarajevo. 
Sklepi pokrajinske skuščHne tega po* 

verjeništva v prošlem letu niso bili vsi iz* 
vedeni. 

Učiteljska Samopomoč se ni osnovala 
v poedinih oblastih, izvzemši tuzlanske ob* 
lasti. Ni se osnoval časopis, ki bi služil za 
sestavljanje šolskih knjig. Od članov uprav« 
nega odbora tega poverjeništva, ki so bili 
izvoljeni za tri leta se niso vsi odzvali svo* 
jim dolžnostim. Poverjeništvo je sklicalo 
pokrajinsko skupščino in sedem sej, na ka« 
terih so se reševala raizma aktualna vpra* 
sanja. 

V pogledu zaščite interesov šole in uči« 
teljstva je poverjeništvo povzelo sledeče 
korake. V oktobru je razposlalo projekt 
šolskega zakona v 100 izvodih na 51 našlo* 
vov s pozivom, da sodelujejo poedinci. Po* 
zivu so se odzvala po večini le nekatera 
društva. Od 51 naslovov se je odzvalo le 9 
strank, t. j . 18%, niti ena petina. Ves ela* 
borat je obdelala anketa sarajevskih šolskih 
upraviteljev pod vodstvom poverjeništva. 

Na iniciativo predsednika UJU je bil 
sklican v Sarajevo 27. oktobra 1926 oblast« 
ni učiteljski zbor. Izposlovan je bil potre* 
ben dopust vsemu učiteljstvu in delegatom 
sarajevske oblasti. Dočim so se prvi od* 
zvali pozivu, sta prispela od zunaj le de* 
legata dveh društev, ki pa tudi nista sode* 
lovala pri razpravah. Resolucije tega zbo* 
ra so bile natisnjene v »Narodni Prosveti« 
'in. (predložene pristojni oblasti. Edirti vi* 
den uspeh tega zbora je bil ta, da so ostale 
v Bosni in Hercegovini nadalje v veljavi 
stare učne knjige. 

Apel tega zbora, da se prične zbirati 
za oblastni Učiteljski Dom prispevke, je 
ostal glas vpijočega v puščavi. 

Na poziv Izvršnega odbora od 29. apri* 
la t. 1. je izdalo poverjeništvo okrožnico 
na vsa društva, da se izjavijo o šolskih 
razmerah v Bosni in Hercegovini. Odgo* 
vore je prejelo poverjeništvo samo iz 5 
srezov, ki so bili poslani Izvršnemu od* 
boru. 

Na poziv Izvršnega odbora od 15. 
aprila t. 1. je poverjeništvo izdalo na vsa 
društva okrožnico, da društva protestirajo 
proti krivicam in nepravilnostim, ki so se 
v tem času vršile učiteljstvu. 

V pogledu stanovske organizacije se 
je poverjeništvo trudilo, da čimbolj ukre« 
pi organizacijo na teritoriju Bosne in Her* 
cegovine in dvigne članstvo. Imenik član* 
stva je sprva poslalo poverjeništvu samo 
6 društev, a pozneje jih je prijavilo 24, 
tako da samo eno društvo ni izpolnilo 
svoje dolžnosti. 

Poverjeništvo je zasfišhlo svoja dru
štva v pogledu reorganizac(je Udruženja. 
Mišljenja, ki so jih podala društva, so raz* 
lična. Sedem društev sploh ni podalo ni* 
kakega mišljenja. Dvoje društev si je osvo* 
jilo v polnem obsegu predloge poverjeni* 
štva. Dvoje društev se je izreklo za ob* 
lastna poverjeništva. Tem se je pridružilo 
še troje društev, ki se izrekajo za oblastne 
organizacije. Eno društvo pa za oblastno 
delegacijo. Dvoje društev se je izreklo za 



pokrajinska poverjeništva v sedanji obliki. 
Nekatera društva se izrekajo odločno 
proti oblastnim poverjeništvomt druga 
proti poverjeništvom vobče in so za di* 
rekten stik društev s centralo. 

Že leta 1925. se je pokrenila ideja za 
zidanje oblastnega Učiteljskega Doma. 
Nekatera društva so z vso vnemo pričela 
delovati na tej ideji, večina pa je ostala pri 
tem popolnoma pasivna. Sarajevsko dru* 
štvo je zbralo za Učiteljski Dom v svo* 
jem delokrogu 31.000 Din. 

Sej poverjenikov in centralne uprave, 
ki so se vršile v Zagrebu, se poverjeništvo 
Sarajevo ni moglo udeležiti zaradi materi* 
alnih neprilik. Pooblastilo je poverjenika 
iz Beograda g. Milana Popoviča, ki se po* 
polnoma sklada ž naziranjem zastopnikov 
tega poverjeništva, da zastopa na sejah 
poverjenikov tudi poverjeništvo Sarajevo. 

Izvršni odbor je poslal poverjeništvu 
spisek dolžnikov za »Učitelja« in »Narod* 
no Prosveto« in bloke za Djački Dom. Ta 
spisek je poverjeništvo poslalo gg. velikim 
županom v poedinih oblastih, da isti mo* 
mino vplivajo na prizadete. Poverjeništvo 
upa, da je imelo to uspeh. (!!??) 

Glede penzijskega fonda se je pover* 
jeništvo obrnilo potom Izvršnega / odbora 
na ministrstvo financ, da se isti vrne dele* 
gaciji ministrstva financ v Sarajevu. V ce* 
loti je šlo za vsoto 550.000 Din, ker so pri 
tem še razni drugi dolgovi in vloge učitelj* 
stva pri državi. Poverjeništvo je mišljenja, 
da ministrstvo odobri povratek tega zne* 
ska učiteljstvu. Učiteljstvo pa hoče po* 
zvati, da odstopi te vsote v korist oblast* 
nega Učiteljskega Doma. 

Za siroto narodnega mučenika pokoj* 
nega učitelja Veljka Čubriloviča, je pover* 
jeništvo napravilo posebno vlogo na Na* 
rodno skupščino, da se mu prizna državno 
pomoč. 

Glede zapuščine pokojnega Haci Save 
Kosanoviča je poverjeništvo napravilo več 
korakov. Upravo legata te zapuščine je po* 
verjeništvo prevzelo od velikega župan* 
stva 10. julija 1926 na osnovi rešenja mj* 
nistrstva prosvete. Gotovina je tega dne 
znašala 7520 Din. Zapuščina je bila znatno 
izčrpana zaradi prevelike izrabe in prema* 
le pažnje od strani prejšnjega upravitelja. 
Na taksah je preostalo dolga 10.700 Din. 
Poverjeništvo se je trudilo, da uredi ta 
fond in je končno prišlo do rezultata; ako 
se odbije od raznih dohodkov v znesku 
33.402 Din vsoto 18.393 Din, ostane mala 
razlika 15.068 Din, ki kaže stanje blagajne 
te zapuščine. 

Poverjeništvo UJU Split. 
Posebno pažnjo je posvetilo v tekočem 

letu poverjeništvo načrtu novih pravil UJU, 
uredbi o učiteljskih disciplinskih sodiščih, 
o uredbi v oblastnih in krajevnih šolskih 
odborih, učnem načrtu in je delovalo na to, 
da se vse te zadeve spravijo v sklad s po* 
trebami in zahtevami učiteljstva in šole na 
teritoriju tega poverjeništva. 

Dober del časa in svojega dela je po* 
svetilo zbiranju učiteljstva in jačenju sta« 
novske zavesti in organizacije. V to svrho 
je vzdrževalo najožji in nepretrgani kon* 
takt s sreskimi društvi, vzbujalo jih je k 
delu in izvrševanju stanovskih dolžnosti, 
potom svojega glasila »Pokreta« in cesto 
tudi z raznimi okrožnicami. 

V tem pogledu je doseglo poverjeni* 
štvo vidne uspehe in so vsa sreska društva 
intenzivno delovala. Mnogi, posebno naj* 
mlajši tovariši in tovarišice, ki so do sedaj 
stali ob strani, so pristopili v organizacijo. 
Iz letargije je stopilo dubrovačko in knin* 
sko društvo, obnovilo se imotsko in neret* 
vansko društvo. Ta društva sedaj delujejo 
s pomlajeno silo in s svojim starim žarom. 

Zaradi uspešnejšega dela so osnovani 
pri poverjeništvu 4 stalni odseki, in sicer: 
gospodarski, pravni, prosvetni in organi* 
začno*propagandni. V področju poverjeni* 
štva se osnuje Učiteljska Samopomoč. 

Poverjeništvo je bilo v najožjem kon* 
taktu z Izvršnim odborom v Beogradu, ka* 
kor z ostalimi poverjeništvi. Potom svo* 
jega podpredsednika I. Kutlače in tajnika 
A. Kačiča je (prisostvovalo poverjeništvo 
sejam poverjenikov v Zagrebu in širjemu 
glavnemu odboru v Beogradu. 

DELOVANJE IZVRŠNEGA ODBORA V 
UPRAVNEM LETU 192&4/27. 

Po skupščini v Beogradu si je Izvršni 
odbor izdelal delovni program za tekoče 
leto ter je izdal poseben proglas temeljnih 
smernic svojega dela in stališč na celo* 
kupno učiteljstvo, ki je bil objavljen v 
»Narodni Prosveti«. 

Izbran je bil redakcijski odbor za »Na« 
rodno Prosveto« in »Učitelja«. 

Izvršni odbor je šel k ministru pro* 
svete ter mu je predložil vse zahteve uči* 
teljstva, ki so bile sprejete na glavni skup* 
ščini v Beogradu. Razgovor je bil objavljen 
v »Narodni Prosveti«. 

Osebne izpremembe v Izvršnem in Glav* 
nem odboru. 

Namesto izstopivšega člana Glavnega 
odbora Milutina Stankoviča je prišel v 
Glavni odbor Bora Djordjevič. Pokojnega 
tov. Blaža Štetiča iz zagrebškega poverje* 
ništva je nadomestil njegov namestnik An* 
ton Srnic. 

Pestalozzijeva proslava. 
17. februarja t. 1. se je vršila stoletnica 

smrti velikega pedagoga Pestalozzija. Mi* 
nistrstvo prosvete je poslalo k proslavi v 
Ziirich dr. Mladenoviča. Izvršni odbor je 
zaprosil g. dr. Mladenoviča, da je na pro* 
slavi zastopal UJU in je položil v imenu 
Udruženja venec pred spomenik. 

Delovanje na zaščiti stanovskih interesov. 
Reparacije. 

Preganjanja učiteljstva, ki so se vršila 
posebno v področju zagrebškega poverje* 
ništva, so dala Izvršnemu odboru mnogo 
posla. Izvršni odbor je interveniral v mno* 
gih slučajih v ministrstvu prosvete, da se 
popravijo krivice. 

V teku leta so bili izmenjani nekateri 
uradniki«učitelji v ministrstvu ' prosvete, 
ker je zahtevalo to članstvo. 

Izvršni odbor je uspel v tem, da pri* 
deta v centralno komisijo za nameščanja 
v teh krajih dva učitelja, člana UJU. Upati 
je, da v bodoče ne bodo več prizadete take 
krivice in nepravilnosti našim članom iz 
teh krajev, kakor se je to vršilo v prošlosti. 
Kakor znano so preganjanja v poslednjem 
času izostala. 

Delo za izplačilo neizplačane razlike in 
15% poviška po 32 letih službe. 

Po sprejetju proračuna za leto 1927./28. 
je Izvršni odbor interveniral pri ministr* 
stvu financ za izplačilo razlike učiteljstvu 
in izplačilo 15% poviška pri 32 službenih 
letih. Gospod minister je obljubil zastop* 
nikom, da se bo glede izplačila razlik ozi* 
ral na učiteljstvo, glede 15% dodatka pa 
je treba izmenjati zakonite določbe finan* 
čnega zakona. 

Zatvarjanje učiteljišč. 
Zaradi hiperprodukcije j učiteljstva je 

izdal minister prosvete odlok, da se za* 
tvori 14 učiteljišč. 

Izvršni odbor je delegiral svojega pod* 
predsednika Tihomira Kostiča, ki je šel v 
tej zadevi intervenirat. Gospod pomočnik 
ministra prosvete mu je objasnil, da se ne 
otvarja dovoljno število osnovnih šol, i a 
število novega učiteljstva rapidno raste. 

Zaradi protesta iz raznih krajev in in* 
tervencij Udruženja se je odstopilo od za* 
tvarjanja tolikega števila učiteljišč in jih 
bo zatvorjenih, če bo treba, le šest do se* 
dem. 

Intervencija zaradi ukinitve Višje pedago« 
ške šole. 

Narodna skupščina je sklenila zako* 
nito odredbo, da se ukine Višja pedagoška 
šola, t. j . , da se njen višji tečaj ukine in 
ostane samo nižji. Slušateljem se odobri si* 
cer dopust, a brez pravic na plačo. S tem 
so Višje pedagoške šole toliko kakor uni* 
cene. Izvršni odbor UJU je v tem oziru 
ponovno interveniral pri ministrstvu pro* 
svete, a na žalost ni uspel in se bo treba 
prizadevati, da se ta odredba ukine s pri* 
hodnjim finančnim zakonom. 

Intervencija Izvršnega odbora zaradi pr^« 
kasnega izplačila prejemkov. 

V mnogih slučajih se dogaja, da uči* 
teljstvo \ ne prejema , pfravočasno svojih 
plač, da se nadzornikom ne izplačujejo 
potni stroški itd. Izvršni odbor je v vseh 
teh zadevah ponovno interveniral pri mi* 
nistrstvu prosvete in ministrstvu financ 
ter pospešil taka izplačila. 

Zaračunavanje povišic osnovne in polo« 
žajne plače. 

Državni svet je ugodil Glavni kontroli, 
da se povišice položajne plače izplačujejo 
od dneva podpisa in ne od dneva zapalosti. 

Zaradi takega postopka in ker se reši* 
tev prošenj cesto zavlačuje, so nekateri 
učitelji prikrajšani na povišicah za 2 do 3 
mesece. Izvršni odbor je bil v tej zadevi 
dvakrat pri ministru prosvete in pri drugih 
pristojnih oblastih ter je posredoval, da se 
take prošnje čimprej rešujejo. Gospod mi* 
nister prosvete je izdal vsemu svojemu 
uradništvu strog nalog, da rešuje take 
prošnje z vso nujnostjo ter je odredil, da 
se morejo take prošnje predložiti ministr* 
stvu 15 do 20 dni pred zapalostjo. S tem 
se bo reguliralo, da ne bo učiteljstvo pri* 
krajšano na pripadajočih povišicah. 

Intervencija Izvršnega odbora pri komisiji 
za izpremembo uradniškega zakona. 
Ko je bila postavljena komisija za iz* 

premembo uradniškega zakona, je Izvršni 
odbor podvzel vse korake, da seznani čla* 
ne te komisije z zahtevami učiteljstva. 
Predložene so bile vse zahteve tudi pisme* 
no v posebni spomenici. Sedaj je ta komi* 
sija prenehala s svojim delom in je bilo vse 
delo preneseno na drugo komisijo. 

Stalnost učiteljstva po položenem praktič« 
nem izpitu. 

Do sedaj so novinci morali služiti 3 
leta kot začasni s 60% položajne plače. Iz* 
vršni odbor UJU je interveniral pri Dr* 
žavnem svetu ter izposloval odločbo, da se 
prizna učiteljstvu stalnost v službi in 100% 
položajno plačo takoj po položenem prak* 
tičnem izpitu. 

Uredba o učiteljskih disciplinarnih 
sodiščih. 

V tem pogledu so bili najprej izvzeti 
profesorji in učitelji iz uradniškega zako* 
na. Pozneje so profesorji zopet prešjli v 
disciplinskem pogledu pod odredbe urad* 
niškega zakona in so edino učitelji izvzeti 
iz teh določb napram vsemu drugemu urad* 
ništvu. Izšla je tudi uredba o disciplinarnih 
sodiščih. Ker niso bile zaslišane pri izde* 
lavi te uredbe učiteljske organizacije, je 
Izvršni odbor UJU vložil tozadevni pro* 
test. Uredba je izdelana v skrajšani naglici 
in ima mnogo pomanjkljivosti. Izvršni od* 
bor je izdal v tem pogledu svoj komunike, 
ki je bil natisnjen v 37. številki »Narodne 
Prosvete«. 

Beograjsko učiteljsko društvo je na* 
pravilo v tem oziru obširno anketo. An* 
kete se je udeležil tudi načelnik ministr* 

stva prosvete za osnovno šolstvo. Sprejete 
so bile razne resolucije, ki so bile predlo* 
žene ministrstvu prosvete. Naposled so 
tudi v ministrstvu prosvete odločilni fak* 
torji uvideli, da ta uredba ne more ostati 
v veljavi taka, kakršna je in jo bo treba 
izpremeniti. Ministrstvo je zaprosilo Udru* 
ženje, da mu dostavi svoje mišljenje in 
predloge glede izprememb. Izvršni odbor 
je v prvi vrsti polagal pažnjo na to, da pri* 
dejo kot sodniki v disciplinarna sodišča 
pravniki, ki bodo popolnoma neodvisni od 
režima, ter da se pridobi pravica priziva 
proti razsodbi tudi na Državni svet, kot 
zadnji instanci. Stoji pa Izvršni odbor na 
stališču, da ima ostati v veljavi ta uredba 
le do prihodnjega budžeta, nadalje pa ima* 
jo veljati tudi za učiteljstvo določbe urad* 
niškega zakona. 

Glavini predlogi glede izpremen^b so 
sledeči: 1. Predsednik oblastnega disciplin* 
skega sodišča naj bo sodnik prvostopnega 
sodišča. 2. Predsednik vrhovnega disciplin* 
skega sodišča v Beogradu naj bo predsed* 
nik Glavnega prosvetnega sveta. 3. Službo 
izgubi kaznovani po zaporu šestih mesecev 
in ne treh. 4. Za disciplinarne zadeve uči* 
teljstva meščanskih šol naj bo posebno ob* 
lastno disciplinsko sodišče, sestoječe iz 
učiteljstva meščanskih šol. 5. Obsodbe 
rednega sodišča ,glede suspendiranja in 
ukinjenja plače gredo v odločbo in odobre* 
nje na vrhovno sodišče. 6. Strokovne to* 
variše iz Zemuna in Beograda za vrhovno 
sodišče izvoli učiteljstvo cele države, in si* 
cer po 2 za vsak okraj, izmed katerih iz* 
bere Glavni prosvetni svet z večino glasov 
20, od teh pa minister prosvete 10. 

Uredba o oblastnih in krajevnih šolskih 
odborih. 

Na podlagi člena 148. finančnega za* 
kona za leto 1927./28. je ministrstvo pro* 
svete izdalo tozadevno uredbo. Ta uredba 
pa je prekoračila svoj delokrog, ker je 
zmanjšala šolsko obveznost in ima poleg 
dobrih strani tudi mnogo slabih. Za srb* 
ske kraje je odvzela učiteljstvu nekatere 
pravice, ki mu jih dajejo stari zakoni. Za* 
to so prizadeti s to uredbo tudi učitelji in 
šole v drugih krajih. Izvršni odbor je s po* 
verjeništvom Beograd | predložil ministr* 
stvu prosvete svoje pripombe glede izpre* 
membe te uredbe. Ta uredba bo v začetku 
bodočega šolskega leta prišla v revizijo in 
bo izpremenjena. 

Zakon o osnovnih šolah. 
V tekočem letu je izšel v ministrstvu 

nov projekt šolskega zakona od dr. Čaj* 
kovca. Vsa poverjeništva UJU so sodelo* 
vala pri izdelavi pripomb k temu projektu. 
Projekt je bil natisnjen v »Narodni Pro* 
sveti« in tudi v glasilih nekaterih poverje* 
ništev. Izvršni odbor je predložil ministr* 
stvu prosvete svoje mišljenje in izpremi* 
njevalne predloge. Zaradi dogodkov v Na* 
rodni skupščini projekt ni prišel v pretres. 

Učni načrt za osnovne šole. 
Ministrstvo prosvete je izdalo enoten 

učni načrt za celo državo za štirirazredne 
osnovne šole. Učni načrt je naletel na ve* 
lik odpor med učiteljstvom. Izvršni odbor 
je vložil protest, ker učni načrt ni bil ob* 
ravnavan v Glavnem prosvetnem svetu. 
Ministrstvo prosvete je ukinilo ta načrt in 
ga izročilo Glavnemu prosvetnemu svetu v 
pretres. V Glavnem prosvetnem svetu so 
pri izdelavi novega učnega načrta sodelo* 
vali tudi zastopniki UJU. Glavni prosvetni 
svet je izdelal sedaj nov učni načrt, ki so 
ga prejeli vsi prosvetni oddelki v poedinih 
oblastih v izjavo. Ta načrt je zopet izdelan 
samo za štirirazredne šole. Izvršni odbor 
stoji na stališču, da je treba nadalje delati 
na izdelavi enotnega učnega načrta, ki bo 
podlaga za temeljne tozadevne določbe v 
šolskem zakonu. 

Naš stanovski tisk. 
Organizacija stanovskega tiska se je 

raztezala na centralno stanovsko glasilo 
»Narodno Prosveto«, na pedagoško glasilo 
»Učitelj« in glasila poverjeništev »Napre* 
dak«, »Pokret«, »Učiteljski Tovariš« in 
»Popotnik«. Ljubljansko in beograjsko po* 
verjeništvo je izdajalo tudi mladinska lista 
»Zvonček« in »Zorico«. Ukinjeno je bilo 
glasilo zagrebškega poverjeništva »Jedin* 
stvo«. Mnoge ovire odločnejšemu nastopu 
v stanovskih zadevah je bil skrajno strog 
zakon o tisku, zaradi katerega so urednik: 
stanovsko=političnih glasil morali biti skraj* 
no previdni in niso mogli borbe potom ti* 
ska izvesti vselej tako, kakor bi bilo po* 
trebno. 

Izprememba pravil UJU. 
Izvršni odbor je s pomočjo poverjeni* 

štev izdelal projekt novih pravil UJU. V 
ta projekt je vnesena marsikatera nova po* 
trebna institucija za organizacijo. Pravila 
je pretresal na eni seji širji glavni odbor 
in seja poverjenikov v Zagrebu. Na pod* 
lagi tega je izdelal Izvršni odbor dokončno 
redakcijo ter je objavil projekt v »Narodni 
Prosveti«. Projekt so prinesla tudi poedina 
glasila poverjeništev. Nadaljno postopanje 
glede izpremembe pravil bo določila glav* 
na skupščina v Skoplju. 

Izpopolnitev organizacije. 
Izvršni odbor je odposlal svoje odpo* 

slance v Bosno in Hercegovino, da izvedejo 
izpopolnitev organizacije UJU v tamoš* 
njih krajih. Dosegli so v tem oziru popolne 
uspehe, da je tamošnja organizacija sedaj 
zopet intaktna. Z mnogimi sreskimi dru* 
štvi je gojil stike in je na njihova zboro* 
vanja odpošiljal svoje odposlance. Kontakt 
s poverjeništvi je vršil na podlagi posebnih 
sej poverjenikov ter predsednika in tajnika 

glavne uprave. Taki seji sta se vršili dve, 
in sicer obe v Zagrebu. Zal, da se niso iz 
gospodarskih ozirov mogle vršiti te seje 
redno vsaj vsaka dva meseca. 

Moderne smeri pri pouku. 
Lzvršni odbor si je prizadeval, da bi iz* 

posloval pri ministrstvu prosvete vsaj 
25.000 Din podpore, s katero bi poslal za* 
stopnike iz raznih delov države v inozem* 
stvo, da bi študirali tam moderno šolstvo, 
predvsem delavno šolo. Ker za letos ni 
uspel, bo skušal izvesti ta svoj program v 
prihodnje. 

Zidanje Učiteljskih Domov v državi. 
Fond za Učiteljski Dom v kopališču 

Koviljači. 
V kopališču Koviljači ima UJU lepo 

zemljišče v velikosti 1200 m2, katero je po* 
klonil Udruženju šolski nadzornik Voja 
Kačavenda. Na skupščini v Dubrovniku je 
bil napravljen sklep, da prispeva vsak član 
UJU 40 Din za zidanje Učiteljskega Doma 
v tem zdravilišču. Na žalost je bilo zbra* 
nega za ta fond le 1425 Din. Izvoljen je od* 
bor, kateremu je naložena skrb, da pripra* 
vi načrte in odredi vse potrebno, da se do* 
be sredstva za zidanje tega Doma. 

Jugoslovenski Djački Dom v Beogradu. 
Izvršni odbor je nadaljeval svoje delo, 

da postavi v Beogradu poslopje svoji cen* 
tralni organizaciji pod gornjim naslovom. 
V tem poslopju naj bi imela svoje lokale 
centrala UJU in tudi potrebne lokale za 
učiteljstvo in dijaške ekskurzije, ki pridejo 
v Beograd. V njem naj bi dobili vso oskr* 
bo in prenočišče. Izvršni odbor je dobil od 
mestne občine v Beogradu potrebno zem* 
ljišče v velikosti 1200 m2 v Kralja Milutina 
ulici, na zelo lepem prostoru. Pripravil je 
tudi že osnutke načrta za zidanje Doma. V 
to svrho je potreba, da prispeva učiteljstvo 
iz cele države. V prošlem letu je bilo nabra* 
nih 44.020 Din, tako da znaša celokupni 
fond 126.827 Din. Prispevke bo treba po* 
spešiti, da pridemo čim prej do lastnega 
Doma za centralo UJU. 

Knjižnica UJU. 
Udruženje ima svojo knjižnico, ki šte* 

je 130 del. Znaten del knjig je nevezan. 
Poleg tega ima mnogo časopisov. Vrednost 
knjižnice je po odbitku 10% 19.180 Din. 
Večina knjig in časopisov je pridobila knjiž* 
niča na podlagi zamene in recenzijskih iz* 
vodov od »Narodne Prosvete« in »Učitelja«. 

Delovanje Izvršnega odbora, poverjeništev 
in sreskih društev. 

Nekatera društva niso pravilno obraču« 
navala članarine za centralno organizacijo. 
Članarino za centralno organizacijo je treba 
plačati za celo leto. ne oziraje se na to, kdaj 
je kak član vstopil. Istotako tudi članarino 
za poverjeništvo. Društva naj pošiljajo čla* 
narino potom pripadajočih poverjeništev. 

Volitev uprave pri okrajnih društvih 
naj se izvrši v prvih dveh mesecih vsakega 
šolskega leta (čl. 21. pravil UJU). 

Ob sklepu poslovnega leta naj vsako 
društvo pošlje poročilo o svojem delovanju 
za preteklo leto. 

Društva naj skušajo prirediti kake kon* 
certe ali druge prireditve na korist stanov* 
skim ustanovam, kakor za Učiteljski Djački 
Dom itd. 

Pri vsaki izpremembi pravil je treba 
dostaviti poverjeništvu in centrali tudi no* 
va pravila v treh izvodih. 

UJU in učiteljske organizacije v drugih 
državah. 

Poljsko Učiteljsko Udruženje se je 
obrnilo na UJU, da sestavi odsek, ki bo 
imel nalogo delovati za enoten kongres 
slovanskega učiteljstva iz vseh držav. Vod* 
stvo Udruženja je zaprosilo naj se odloži 
zaenkrat realizacijo te ideje na poznejši 
čas, ker je izključeno, da bi se do 1. okto* 
bra 1927 zamogel tak kongres izvesti. 

Mednarodno Udruženje za pouk iz 
Angleške je pozvalo naše Udruženje naj 
se udeleži skupnega kongresa v Torontu 
(Kanada). Izvršni odbor je zaprosil g. dr. 
Paja Radosavljeviča, profesorja na univer
zi v New Yorku naj zastopa Udruženje na 
tem kongresu. Zal je bil preveč zaposlen, 
da bi mogel ustreči želji Udruženja. 

Ekskurzija jugoslovenskega učiteljstva 
v Poljsko in Čehoslovaško. Izvršni odbor 
je nameraval napraviti v mesecu maju eks* 
kurzijo v gornje kraje, katere naj bi se 
udeležilo vsaj l00 učiteljev iz cele države. 
Odobren je bil v to svrho 30% popust na 
železnicah. V »Narodni Prosveti« je bil 
objavljen tozadeven oklic. Udruženje se 
je obrnilo na takratnega predsednika vlade 
g. Uzunoviča, da dovoli Udruženju pri* 
merno materijalno podporo v znesku 
50.000 Din in dovoli primerne ugodnosti 
na železnici. Zaradi raznih težkoč se je 
morala tudi ta ekskurzija preložiti na pri* 
hodnje šolsko leto. 

Kongres slovanskega učiteljstva v 
Bratislavi. Čehoslovaško učiteljsko Udru* 
ženje je pozvalo UJU naj se pripravi na 
kongres slovanskega učiteljstva, ki se bo 
vršil leta 1928. v Bratislavi. Udruženje je 
v načelu sprejelo ta poziv in obvestilo 
bratsko Udruženje, da se udeleži tega kon* 
gresa. Podrobnosti bodo sproti objavljene 
v »Narodni Prosveti«. 
Informacijska služba o osebnih zadevah 

članstva. 
Zaradi slabe administracije in škode, 

ki jo trpe poedinci, je sklenil Izvršni od* 
bor pomagati tudi direktno vsakemu po* 
edincu z nasveti in posredovanji pri raznih 
oblastih. Obveščanje članstva v tem oziru 



se vrši v osebnih zadevah v posebni ru* 
briki »Narodne Prosvete«. Ker so pa žrt* 
ve za take intervencije g'ede izdatkov in 
tudi časa zelo velike, je sklenil Izvršni od* 
bor, da se dajejo take informacije samo 
pod sledečimi pogoji: 1. Biti morajo člani. 
2. Prejemati morajo »Narodno Prosveto« 
in naznačiti številko pod katero jo preje* 
majo in plačujejo naročnino. 3. Priložiti 
morajo k svoji prošnji ali pismu 10 Din v 
novcu ali v znamkah. — V nasprotnem 
slučaju se dopisi ne upoštevajo. 

Učiteljska Samopomoč. 
Izvršni odbor je seznanil vse učitelj* 

stvo z velikimi koristmi, ki jih ima lahko 
od Učiteljske Samopomoči. V »Narodni 
Prosveti« je objavil podrobna pravila in 
navodila v tem oziru kakor so že preizku* 
sena v Sloveniji. Ker so si osvojila to idejo 
samo nekatera poverjeništva in društva, 
poziva Izvršni odbor, da se učiteljstvo res* 
no oprime ustanavljanja te socialne insti* 
tucije v svojem področju. 

Pristop UJU v Savez državnih činovnika. 
To vprašanje je velike važnosti in de* 

luje na njem naša organizacija že delj časa. 
Nujna je potreba skupnega nastopa vsega 
državnega uradništva v državi. Ž novimi 
pravili Činovniškega Saveza je sedaj dana 
dobra baza za tako organizacijo. Na pod* 
lagi novih pravil Čin. Saveza pristopijo lah* 
ko le poedina ' poverjeništva v Činovniški 
Savez potom svojih pokrajinskih Savezov. 

Prizadevanje za vstop učiteljstva iz Hrvat* 
ske in Slavonije, ki še ni včlanjeno v UJU. 

Izvršni odbor, kakor tudi širji Glavni 
odbor sta se izrekla za to, da se store vsi 
koraki v svrho pristopa učiteljstva iz Hr* 
vatske in Slavonije, ki še ni organizirano v 
UJU, za vstop v UJU. V to svrho je po* 
oblastil širji Glavni odbor 2 zastopnika Iz* 
vršnega odbora in 2 zastopnika zagrebške* 
ga poverjeništva, da vodijo razgovore. Do 
sedaj v tem ppgledu še ni došlo do pozitiv* 
nih rezultatov, a vendar so se razmere za 
zbližanje mnogo izboljšale tudi med hr* 
vatskim učiteljstvom. 

Debata o delu uprave. 
Predsednik otvarja o poročilu debato. 

• »: 
* 

To priliko so porabili delegati, da iz* 
nesejo svoje najraznovrstnejše težnje, opo* 
zicija pa je porabila to priliko za svoje 
težnje in je hotela vplivati na delegate, da 
bi odrekli Izvršnemu odboru zaupanje in 
glasovali proti sprejetju glavnega poročila. 
V tej debati sta govorila tudi delegata iz 
Slovenije S l o b o d a n Z i v o j i n o v i č in 
D u š a n Š e s t a n , ki sta povdarjala po* 
trebo, da se emancipira učiteljstvo od 
dnevne politike in se osamosvoji v strogo 
stanovskem pravcu. 

Da bo prišlo do kakih burnejših scen 
na skupščini je bilo videti že vnaprej, ker 
je posebno med srbijanskim učiteljstvom 
vladal precejšen odpor proti Izvršnemu od* 
boru, ki ni hotel odobriti nekaterih točk v 
pravilih poverjeništva UJU Beograd. Na* 
sprotje med upTavo beograjskega poverje* 
ništva in Izvršnim odborom je trajalo že 
dalj časa, tako da je do pravega izravnan j a 
tega konflikta prišlo šele na skupščini. Ven* 
dar vsa zadeva nima večjega značaja, po* 
sebno ne, ker je bilo v odseku za pravila 
že sporazumno vse izravnano, tako da osta* 
nejo pravfila beograjskega poverjeništva 
popolnoma v veljavi, dokler se ne izpre,* 
mene glavna pravila. 

Tega vsi beograjski delegati niso ve* 
deli in so zaradi tega še naprej kritikovali 
Izvršni odbor in mu hoteli izvojevati ne* 
zaupnico. 

Do kakih nasprotstev med člani uprave 
beograjskega poverjeništva in zagrebškega 
poverjeništva, oziroma do drugih poverje* 
ništev ni prišlo. Že iz tega sledi, da o kaki 
krizi v UJU, še manj o kakem razpadu, ka* 
kor poročajo nekateri listi, absolutno ni go* 
vora. Ves incident je smatrati kot prehod* 
nega značaja. 

Na predvečer sta imela separatno zbo* 
rovanje politična kluba učiteljstva Narodno 
Radikalne Stranke in Samostojne Demo* 
kratske Stranke. Tudi ti učitelji, ki se ni* 
kakor ne morejo otresti partizanstva pri 
reševanju stanovskih vprašanj, so hoteli 
priti na svoj račun in dobiti vpliv na skup* 
ščino. To vse se je združilo in ker niso pri* 
šli do uspeha ter je večina odbila njih na* 
mero, so hoteli s hrupno demonstracijo in 
obstrukcijo doseči svoj namen in vsaj pre* 
prečiti nadaljno zborovanje. 

* * 
* 

Prvi se oglasi v debati k besedi pover* 
jenik UJU — Beograd tov. M i l a n P o * 
p o v i č , se zahvali odseku za poročila, da 
je opazil in popravil gotove navedbe Izvrš* 
nega odbora. V točki 25. stoji, da predlaga 
Izvršni odbor plenumu slučaj nedisciplini* 
ranosti največje učiteljske organizacije, to 
je beograjskega poverjeništva. Mnenja je, 
da bi moral Izvršni odbor ta izraz nedisci* 
plina opustiti in vzeti druzega, ker nedisci* 
pliniranosti v beograjskem poverjeništvu ni 
bilo. Pravila tega poverjeništva, ki so dala 
povod za tako kvalifikacijo, so bila spre* 
jeta v pričakovanju reform naših pravil, ki 
so že stara. V teh novih pravilih se ne more 
najti beseda, iz katere bi se moglo zaklju* 
čiti, da je nastal v organizaciji gotov pre* 
lom. Najmanj pa se more reči, da bi bil v 
njih kak separatizem. Zato naproša skup* 
ščino, da misli na to, da sta sprejeli ta pra* 
vila dve skupščini in da je v njih mnogo 
stvari, ki pomenjajo velik napredek. 

V prosvetnem ministrstvu nimamo prija« 
teljev. 

Tov. M i 1 e n k o L a z i č je govoril za* 
četkoma o upravnem odboru, ki da je po 
njegovem mnenju pokazal v gotovih stva* 
reh zadosten napor, le uspeha, da ni bilo. 
Nato povdarja, da ni pravilno, da so gotovi 
šolski nadzorniki istočasno tudi predsedniki 
učiteljskih društev. Zavzema se za povra* 
čilo potnih stroškov onim učiteljem, ki so 
premeščeni po razpisu, a nazadnje povdar* 
ja, da v prosvetnem ministrstvu nimamo 
prijateljev. , 

Govor tov, K o n i c a : Za njim je go* 
voril tov. Konic iz Skoplja. On pogreša v 
besedah predgovornikov važnih stvari. Vsi 
ministri dosedanjih vlad so se brigali le, 
kako bi bolj ponižali jugoslovenskega uči* 
telja. Odvzemali so mu pravice in omenja 
pri tem tudi najsvetejšo pravico — učitelj* 
sko stalnost. Zato je mnenja, da niso naša 
največja briga pravila, nego treba povzdig* 
niti na kongresu glas in z resolucijo zahte* 
vati povrnitev vseh predvojnih učiteljskih 
pravic, ki so nam bile odvzete. 

V kritiki poročila omenja, da sta se 
Glavni odbor in beograjsko poverjeništvo 
vedno prepirala in zato so posvečali manjšo 
pažnjo brambi učiteljstva in šole. Nadalje 
pravi, da je sramotno, da navaja Izvršni od* 
bor v svojem poročilu kot zagovor, da ni 
vedel da se bodo sprejele take žandarme* 
rijske uredbe. Takega zagovora se ne more 
sprejeti. Kot krivce vseh krivic storjenih 
učiteljstvu smatra tov. Konic Glavni odbor, 
tovariše v ministrstvu in pa učitelje narod* 
ne poslance. Konča pa s tem, da povdarja, 
koliko storita poraženi Nemčija in Avstrija 
za svoje učiteljstvo, a naša država kot zma* 
govalka ponižuje učiteljstvo in šolo. 

Nato je govoril tov. S l o b o d a n Z i * 
v o j i n o v i č iz Slovenije. Konstatiral je, 
da prejšnji dan ni bil izrabljen za delo, 
nego posvečen le nekolikim frazam. Kriti* 
žira odbor radi takega neplodonosnega dela 
ter povdarja tudi slabost ureditve in avto* 
ritete učiteljskih organizacij in povdarja 
nato potrebo obstoja višje pedagoške šole. 
Nazadnje je govoril tudi o depolitizaciji 
učiteljstva. 

Veliko pažnjo so posvetili zborovale! 
tov. Č i r o v i č u , ki je govoril o položaju 
učiteljstva v Bregalnici. 

Za njim je govoril L j u d e v i t K r a * 
j a č i č , oblastni šolski nadzornik iz Za* 
greba, ki brani upravo in povdarja, kako 
težko borbo je imel Izvršni odbor proti 
močnejšim političnim razmeram in je miš* 
ljenja, da ga ni učitelja, ki bi mogel reči, 
da se naši interesi niso dovoljno zastopali. 
Prizna, da so bile storjene učiteljstvu kri* 
vice, ampak tudi Glavni odbor ne more de* 
lati čudežev. 

D o r d e D o r d e v i i č govori o visoki 
učiteljski zavesti, ki so jo imeli oni borci, 
ki so ustvarjali učiteljsko Udruženje. Po* 
vdarja, da v naši organizaciji ni sloge, zato 
pa ni mogla organizacija 12.000 ljudi ubra* 
niti svojih preje pridobljenih učiteljskih 
pravde. Mnenja je, da ima vmes roke parti* 
zanstvo, ki ga podpira predvsem učiteljstvo 
samo. 

B o g o l j u b J e f ti i č , član Glavnega 
odbora odklanja mišljenje, da bi vsa odgo* 
vornost padla le na Glavni odbor. Povdarja, 
da mora biti vsaka organizacija kompaktna, 
če hoče imeti pri delu uspehe. 

D u š a n Še s t a m |, delegat dz Blove* 
nije konstatira, da se vedno po vseh skup* 
ščinah govori o krivicah, a bolje ni nikoli. 
Nastopa proti partizanstvu v lastnih vrstah, 
ki je mnogo krivo vsega zla. Treba ustvariti 
enotno stanovsko ideologijo. 

Burno popoldansko zborovanje. 
Z nadaljevanjem dela se je začelo po* 

poldne ob 3. uri. Govorili so S e k u l a 
P a n d u r o v i č , D o r d e N i k o l i č , Ve* 

l i m i t M i l o s a v l j e v i d , Ž l v o j i n 
S mj i 1 j a .ri I č proti 'upravi, a M u si t a f a 
Č i š i č in B l a g o j e R i s t i č za upravo. 
Za tem vstane slov. delegat A n t o n Mer* 
v i č. Da bd ne postala debata brezplodna 
predlaga, da se preide na dnevni red. Pod* 
predsednik T i h o m i r K o s t i č je pred* 
lagal, da se poročilo sprejme. Večina dele* 
gatov je vpila, da se sprejme. Podpredsed* 
nik je tedaj smatral poročilo kot sprejeto, 
toda v trenutku, ko je hotela uprava pre* 
citati poročilo finančnega odseka, je nastal 
strahovit hrup, ker je grupa delegatov iz 
sredine vstala in se hotela demonstrativno 
odstraniti s skupščine trdeč, da je volja 
skupščine misttfioirana in da je poročilo 
sprejeto proti volji večine delegatov. Culi 
so se klici: »Ne sprejme se poročilo! Tako 
se dela na sejmskih shodih!« Nastalo je 
splošno prepiranje. Med tem je bilo pre* 
čitano in sprejeto poročilo finančnega od* 
seka. Ker pa je bil hrup prevelik, je pre* 
kinil predsednik sejo za 10 minut. 

Po odmoru je zahteval predsednik, da 
ostanejo v dvorani samo delegati s poobla* 
stili, a hrup ni utihnil. V centru je bilo 
veliko razburjenje in delegati so se med 
seboj prepirali. 

Med največjim hrupom je bilo preči* 
tano poročilo odseka za pravila, a nato še 
poročilo drugih odsekov, ki so bila kljub 
velikemu hrupu sprejeta. Razburjenost je 
bila tako velika, da je nekaj časa izgledalo, 
da se bodo delegati med seboj ostro spo* 
prijeli. 

Ko so bili vsi predlogi sprejeti — dasi 
jih zaradi hrupa vso niti slišati niso mogli 
— je predsednik zaključil skupščino. 

Po oficielnem delu so ostali v dvorani 
še nekateri nedelegati in je prišlo do po* 
edinih spopadov med posameznimi učitelji 
iz Hrvatske in Srbije ter do nekaterih scen, 
ki ne odgovarjajo dostojanstvu učiteljstva, 
še manj pa učiteljske skupščine. Večina 
treznega učiteljstva je te incidente ostro 
obsojala in pustila vso odgovornost zanje 
prizadetim poedincem. 

Najmanje pa ni bila narušena harmo* 
nija med zastopniki poedinih poverjeni* 
štev in tudi načelni pomisleki, ki obstojajo 
napram poedinim stališčem Izvršnega od* 
bora, nimajo tako resnega značaja, da bi 
se moglo govoriti o kakem oslabljenju or* 
ganizacije, še manj pa, da bi zaradi dogod* 
kov na skupščini v Skoplju grozil kak raz* 
pad. 

Tudi skupščina ima svoje pozitivne 
uspehe, posebno kar se tiče medsebojnega 
spoznavanja učiteljstva ter poedinih sta«; 
lišč in mišljenj napram posameznim aktu* 
alfiim vprašanjem. Plemenske razlike niso 
niti najmanje dale kakega povoda inciden* 
tom na skupščini. Netočna so poročila li* 
stov, da bi bila večina srbskega učiteljstva 
v opoziciji, ker je znaten del učiteljstva iz 
beograjskega poverjeništva odločno obsojal 
metode poedincev, kakor so nastopali. Tudi 
ne odgovarjajo istini vesti, da imajo v 
glavni upravi večino Prečand, ker obstoja 
Izvršni odbor izključno iz beograjskega 
učiteljstva. 

Po vsem tem tendencijozna so pa po* 
ročila, da bi Udruženje zapustilo svoj na* 
cionalni program in nacionalno smer ter bi 
zaradi tega ne bilo več tako trdno, kakor 
poprej. Nasprotno, ravno s pozitivnimi 
pravci v stanovskih zadevah je tudi nacio* 
nalen pravec učiteljske organizacije prešel 
od golega besedičenja in geslaštva do po* 
zitivnega nacionalnega dela. 

Delegati so si ob tej priliki ogledali 
tudi Kosovo polje, nekateri slovenski dele* 
gati so si pa izposlovali celo dovoljenje za 
izlet v Solun, drugi so odšli v Ohrid. 

Na povratku se je slovenska delega* 
cija ustavila tudi v Beogradu. 


